

## EDITORIAL

# Embedding Africa's sexual and reproductive health prerogatives in global development agenda

DOI: 10.29063/ajrh2023/v27i9.1

Lindsay Edouard<sup>1</sup> and Friday Okonofua<sup>2</sup>

Editor, African Journal of Reproductive Health<sup>1</sup>; Editor-in-Chief, African Journal of Reproductive Health, and Secretary General, African Academy of Sciences<sup>2</sup>

\*For Correspondence: Email: [soranae@gmail.com](mailto:soranae@gmail.com)

When the concept of sexual and reproductive health and rights was affirmed at the International Conference on Population and Development (ICPD) in 1994, it has to be recalled that it was the review of the social conditions of women in sub-Saharan Africa that provided impetus for many of the recommendations that arose from the conference. Unfortunately, since then it is doubtful whether significant progress has been made in improving the sexual and reproductive health in Africa, especially of women, when compared to the rest of the world.

In addition to other challenges and bottlenecks, the lack of optimum resource mobilisation hampers equitable access to sexual and reproductive health services for social development in Africa. Complementing the central role of the United Nations for global action and the World Health Organization specifically for the health sector, the G20 group has the potential to mobilise resources for priority areas of development. The *African Journal of Reproductive Health* believes that the recent admission of the African Union to the G20 presents a unique opportunity to promote sexual and reproductive health as an essential social paradigm on the continent and to leverage international support for its potentiation.

### **Multilateral collaboration**

Resource mobilisation has been a major limitation for activities of the United Nations from the very beginning: with their origins in non-political stands drawing upon professional competence, its specialised agencies have nevertheless contributed substantially to achievements in international development<sup>1</sup>. Nevertheless, the United Nations continue to provide a useful forum for all countries to interact whether formally, through planned discussions and debates, or informally in casual conversations.

The annual high-level segment of the United Nations General Assembly which is held in September every year in New York, enables heads of governments

to interact: resource mobilisation was prominent in its 78th session which was held this month. Considering that the attainment of the Sustainable Development Goals (SDG) appears to be in danger, the SDG Summit held on 18 and 19 September recognised the special challenges faced in Africa: it approved a substantial increase in financing for development through global solidarity besides encouraging<sup>2</sup>. During the meetings on financing and universal health coverage on 20 and 21 September respectively, emphasis was placed on the SDG Stimulus for a substantial increase in financing for scaling-up action for achieving the SDGs<sup>3</sup>.

Nevertheless, it should be acknowledged that the increasing divide between the West and global South has led to polarisation of debates in areas such as climate change, reform and financing with power relationships seemingly emerging. As a result, the nature of multilateralism may be changing<sup>4</sup>.

### **G20**

Considering itself as the "premier forum for international economic cooperation", the Group of Twenty (G20) has the potential to influence global governance on economic issues and, lately, with increasing interest in politics and health<sup>5</sup>. Consisting of the 19 countries with the leading economies besides the European Union, the G20 covers two-thirds of the world population and three-quarters of global trade. Providing a forum for actual discussions by world leaders in the quest for consensus with measures addressing international challenges, it differs from the United Nations by being more select and focussed. The admission of the African Union into this group will attract focus on some of the most daunting developmental challenges currently faced in the continent and help to galvanize global activism and consensus to resolve or mitigate them.

It is critically important for the G20 to intervene for sexual and reproductive health globally<sup>6</sup> through

interaction with United Nations agencies. At the meeting of G20 health ministers in India in August 2023, the Director-General of the World Health Organization specified priority areas for their close collaboration and partnership<sup>7</sup>. The final statement of the meeting recognised the challenges pertaining to sexual and reproductive health services whilst specifying the critical significance of adolescent and youth well-being<sup>8</sup>.

### ***A call to action***

We conclude that the admission, on 9 September 2023, of the African Union to the G20 group offers a myriad of possibilities for giving visibility to Africa's sexual and reproductive health priorities, instead of the continent being a mere recipient of development assistance. With the current global threat to equity, it is opportune to draw upon the potentials of the G20 to reorient discussions regarding the reform of global governance<sup>9</sup>. Given that the achievement of the SDGs and sexual and reproductive health underpins Africa's future development, its newly-obtained status of permanent membership of the G20 enables the African Union and its component governments to be proactive by putting forward proposals and influencing discussions to reflect priorities identified in its reproductive health strategy<sup>10</sup>. In particular, the membership of the G20 provides an opportunity to leverage the political will of African leaders and networks to scale up the implementation of global agreements reached on promoting social justice and equity in sexual and reproductive health necessary to galvanise Africa's development. We look forward to the

G21 summit in Rio de Janeiro in Brazil when the African Union will participate fully in its own right in deliberations. We expect that the sexual and reproductive health and rights in Africa will feature more intensely in future debates and discussions at the G21 meetings.

**Conflict of interest:** None.

### **References**

1. Staples ALS. The birth of development: how the World Bank, Food and Agriculture Organization and World Health Organization changed the world, 1945-1965. Kent, Ohio: Kent State University Press; 2006: 141-145, 150-153
2. United Nations. Political declaration of the high-level political forum on sustainable development. Document A/HLPF/2023/L.1. New York: United Nations, 2023
3. United Nations. Universal health coverage: expanding our ambition for health and well-being in a post-Covid world. New York: United Nations, 2023
4. Theil S. The alliances that matter now. Foreign Policy. Fall 2023.
5. Horton R. The G20 and health - platitudes and broken promises. Lancet 2017; 390: 214
6. Kant A and Clark H. The G20 must act now for the health and wellbeing of women, children and adolescents around the world. BMJ 2023; 382: 1897.
7. World Health Organization. WHO Director-General's opening remarks at G20 Health Ministers' meeting – inaugural session. Gandhinagar, India - 18 August 2023
8. G20. Health Ministers' Meeting – outcome document and chair's summary. Paragraphs 5 and 18. Gandhinagar, India - 18 and 19 August 23
9. Reidpath DD, Gruskin S, Khosla R, Dakessian A and Allotey P. Equity in decline: fair distribution in a worse-off world. Lancet 2023; 402: 943-945
10. Africa Centres for Disease Control and Prevention. Reproductive health strategy priorities, 2022-2026. Addis Ababa: African Union, 2022.

## ÉDITORIAL

# Intégrer les prérogatives de l'Afrique en matière de santé sexuelle et reproductive dans l'agenda mondial de développement

DOI: 10.29063/ajrh2023/v27i9.1

*Lindsay Edouard<sup>1</sup> et Friday Okonofua<sup>2</sup>*Éditeur, African Journal of Reproductive Health<sup>1</sup>; Rédacteur en chef, African Journal of Reproductive Health, et secrétaire general, African Academy of Sciences<sup>2</sup>**\*Pour la Correspondance:** Courriel: *soranae@gmail.com*

Lorsque le concept de santé et de droits sexuels et reproductifs a été affirmé lors de la Conférence internationale sur la population et le développement (CIPD) en 1994, il faut rappeler que c'est l'examen des conditions sociales des femmes en Afrique subsaharienne qui a donné l'impulsion pour bon nombre des recommandations issues de la conférence. Malheureusement, depuis lors, il est douteux que des progrès significatifs aient été réalisés dans l'amélioration de la santé sexuelle et reproductive en Afrique, en particulier celle des femmes, par rapport au reste du monde.

Outre d'autres défis et goulots d'étranglement, le manque de mobilisation optimale des ressources entrave l'accès équitable aux services de santé sexuelle et reproductive pour le développement social en Afrique. Complétant le rôle central des Nations Unies pour l'action mondiale et de l'Organisation mondiale de la santé spécifiquement pour le secteur de la santé, le groupe du G20 a le potentiel de mobiliser des ressources pour les domaines prioritaires du développement. Le Journal africain de la santé reproductive estime que la récente admission de l'Union africaine au G20 présente une opportunité unique de promouvoir la santé sexuelle et reproductive en tant que paradigme social essentiel sur le continent et de tirer parti du soutien international pour sa potentialisation.

## ***Collaboration multilatérale***

La mobilisation des ressources a été dès le début une limitation majeure des activités des Nations Unies : avec leurs origines dans des positions apolitiques s'appuyant sur des compétences professionnelles, leurs agences spécialisées ont néanmoins contribué de manière substantielle aux réalisations en matière de développement international<sup>1</sup>. Néanmoins, l'ONU continue d'offrir un forum utile permettant à tous les pays d'interagir, que ce soit de manière formelle, par le

biais de discussions et de débats planifiés, ou de manière informelle lors de conversations informelles.

Le segment annuel de haut niveau de l'Assemblée générale des Nations Unies, qui se tient chaque année en septembre à New York, permet aux chefs de gouvernement d'interagir : la mobilisation des ressources a été au premier plan lors de sa 78e session qui s'est tenue ce mois-ci. Considérant que la réalisation des Objectifs de Développement Durable (ODD) semble menacée, le Sommet des ODD tenu les 18 et 19 septembre a reconnu les défis particuliers auxquels l'Afrique est confrontée : il a approuvé une augmentation substantielle du financement du développement par la solidarité mondiale, tout en l'encourageant<sup>2</sup>. Lors des réunions sur le financement et la couverture sanitaire universelle, respectivement les 20 et 21 septembre, l'accent a été mis sur les mesures de relance des ODD en vue d'une augmentation substantielle du financement pour l'intensification des actions visant à atteindre les ODD<sup>3</sup>.

Néanmoins, il convient de reconnaître que le fossé croissant entre l'Occident et le Sud a conduit à une polarisation des débats dans des domaines tels que le changement climatique, la réforme et le financement, avec des relations de pouvoir qui semblent émerger. En conséquence, la nature du multilatéralisme pourrait changer<sup>4</sup>.

## ***G20***

Se considérant comme le « premier forum de coopération économique internationale », le Groupe des Vingt (G20) a le potentiel d'influencer la gouvernance mondiale sur les questions économiques et, dernièrement, avec un intérêt croissant pour la politique et la santé<sup>5</sup>. Composé des 19 pays dotés des économies les plus importantes outre l'Union européenne, le G20 couvre les deux tiers de la population mondiale et les trois quarts du commerce mondial. En tant que forum de

véritables discussions entre les dirigeants du monde en quête de consensus sur des mesures répondant aux défis internationaux, elle se distingue des Nations Unies en étant plus sélective et plus ciblée. L'admission de l'Union africaine dans ce groupe attirera l'attention sur certains des défis de développement les plus redoutables auxquels le continent est actuellement confronté et contribuera à galvaniser l'activisme et le consensus mondiaux pour les résoudre ou les atténuer.

Il est extrêmement important que le G20 intervienne en faveur de la santé sexuelle et reproductive à l'échelle mondiale<sup>6</sup> en interagissant avec les agences des Nations Unies. Lors de la réunion des ministres de la Santé du G20 en Inde en août 2023, le directeur général de l'Organisation mondiale de la santé a défini les domaines prioritaires pour leur collaboration et leur partenariat étroits<sup>7</sup>. La déclaration finale de la réunion a reconnu les défis liés aux services de santé sexuelle et reproductive tout en précisant l'importance cruciale du bien-être des adolescents et des jeunes<sup>8</sup>.

### ***Un appel à l'action***

Nous concluons que l'admission, le 9 septembre 2023, de l'Union africaine au groupe du G20 offre une myriade de possibilités pour donner de la visibilité aux priorités de l'Afrique en matière de santé sexuelle et reproductive, au lieu que le continent soit un simple bénéficiaire de l'aide au développement. Face à la menace mondiale qui pèse sur l'équité, il est opportun d'exploiter le potentiel du G20 pour réorienter les discussions sur la réforme de la gouvernance mondiale<sup>9</sup>. Étant donné que la réalisation des ODD et la santé sexuelle et reproductive sous-tendent le développement futur de l'Afrique, son nouveau statut de membre permanent du G20 permet à l'Union africaine et à ses gouvernements composants d'être proactifs en présentant des propositions et en influençant les discussions pour refléter les priorités identifiées dans sa stratégie de santé reproductive<sup>10</sup>. En particulier, l'adhésion au G20 offre l'occasion de tirer parti de la volonté politique des dirigeants et des réseaux africains pour intensifier la mise en œuvre des accords

mondiaux conclus sur la promotion de la justice sociale et de l'équité en matière de santé sexuelle et reproductive, nécessaires pour galvaniser le développement de l'Afrique. Nous attendons avec impatience le sommet du G21 à Rio de Janeiro, au Brésil, où l'Union africaine participera pleinement aux délibérations. Nous espérons que la santé et les droits sexuels et reproductifs en Afrique figureront plus intensément dans les futurs débats et discussions lors des réunions du G21.

**Conflit d'intérêts:** Aucun.

### **Références**

1. Agrafes de la SLA. La naissance du développement : comment la Banque mondiale, l'Organisation pour l'alimentation et l'agriculture et l'Organisation mondiale de la santé ont changé le monde, 1945-1965. Kent, Ohio : Presse de l'Université d'État de Kent ; 2006 : 141-145, 150-153
2. Nations Unies. Déclaration politique du forum politique de haut niveau sur le développement durable. Document A/HLPF/2023/L.1. New York : Nations Unies, 2023
3. Nations Unies. Couverture maladie universelle : élargir notre ambition en matière de santé et de bien-être dans un monde post-Covid. New York : Nations Unies, 2023
4. Theil S. Les alliances qui comptent maintenant. *Police étrangère*. Automne 2023.
5. Horton R. Le G20 et la santé – platitudes et promesses non tenues. *Lancette* 2017 ; 390 : 214
6. Kant A et Clark H. Le G20 doit agir maintenant pour la santé et le bien-être des femmes, des enfants et des adolescents du monde entier. *BMJ* 2023 ; 382 : 1897.
7. Organisation mondiale de la santé. Discours d'ouverture du Directeur général de l'OMS lors de la réunion des ministres de la Santé du G20 – séance inaugurale. Gandhinagar, Inde - 18 août 2023
8. G20. Réunion des ministres de la Santé – document final et résumé du président. Paragraphes 5 et 18. Gandhinagar, Inde – 18 et 19 août 2023
9. Reidpath DD, Gruskin S, Khosla R, Dakessian A et Allotey P. L'équité en déclin : une répartition équitable dans un monde plus défavorisé. *Lancette* 2023 ; 402 : 943-945
10. Centres africains de contrôle et de prévention des maladies. Priorités de la stratégie de santé reproductive, 2022-2026. Addis-Abeba : Union africaine, 2022.